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ایــن روز ها شــهروندان آذربایجان غربی شــاهد ســرقت 
بســیاری از تابلو های هشــدار دهنده جاده ای در اســتان 
هســتند به طوری که این ســرقت ها باعث مرگ تعدادی 
از هموطنانشــان شده است.به گزارش ایلنا، در حال حاضر 
بســیاری از رانندگان در آذربایجان غربی از نبود تابلو ها و 
حفاظ هــای ایمنی در برخی مســیر ها گلایه دارند و بودن 
تابلو های نشــان دهنده مسیر و علائم هشــداردهنده را در 
حفظ ایمنی سرنشینان ضروری می دانند، اما باوجود تلاش 
مســئولان راهداری برای نصب علائم در جاده ها، سارقان 
جاده ای این تلاش ها را خنثی می کنند.فقر و بیکاری و البته 
طمع برای ســودجویی بیشــتر این افراد را بر آن داشته تا 
شــبانه به دل جاده زده و با اســتفاده از دستگاه های برش 
نســبت به قطع تابلو های راهنمایی و رانندگی اقدام کنند 
تــا پس از قلع و قمع این علائم در قالب ضایعات آهنی آن 
را در بازار به فروش برســانند، غافل از اینکه این اقدام جان 
تمامی هم وطنــان و حتی زن و بچه آن ها را در همین جاده 

خواهد گرفت.
ارسلان شــکری، مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
آذربایجان غربی از ســرقت  ۷ هزار تابلو علائم جاد ه ای در 
اســتان خبر داد و گفت: ارزش ریالی تابلوهای سرقتی در 
سال گذشته ۸۰ میلیارد ریال بود. شکری افزود: بیشترین 

میزان ســرقت به ترتیب مربوط بــه بزرگراه ها، محورهای 
اصلی و فرعی بوده اســت.این مقام مســئول با بیان اینکه 
امسال 2۰ فقره پرونده سرقت تابلو و علائم جاده ای تشکیل 

شده است، افزود: سرقت تابلوها و علائم هشدار دهنده باعث 
کاهش دید و هوشیاری راننده و  اطمینان خاطر او  هنگام 
رانندگی شــبانه می شــود و قطعا یکــی از عوامل موثر در 

افزایش تصادفات و تلفات جاده ای است.
سرهنگ حسن شیخ نژاد،  رئیس پلیس شهرستان ارومیه 
در این باره گفت: در پی ســرقت تعدادی از تابلوی اداره راه 
شهرســتان ارومیه  موضوع شناسایی و دستگیری سارق یا 
سارقان احتمالی در دستور کار مأموران انتظامی شهرستان 
قرار گرفت و مأموران انتظامی پاســگاه امام کندی با انجام 
تحقیقات و اشــراف اطلاعاتی ســرانجام توانســتند سارق 
تابلوهای اداره راه و علائم راهنمایی و رانندگی را شناسایی 
و پس از هماهنگی با دستگاه قضایی در یک عملیات ضربتی 

دستگیر کنند. 
شــیخ نژاد با بیــان اینکه پس از توقیف خــودروی متهم، 
مأمــوران در بازرســی از خودرو موفق به کشــف ۵۰ عدد 
انواع آهن آلات تابلوهای ســرقتی شــدند، افزود: متهم در 
بازجویی های فنی مأموران به سرقت های خُرد دیگری هم 
اعتراف کرد.به گزارش ایلنا،در نوروز امسال از مجموع ۷۰۷ 
حادثه جاده ای که در استان رخ داد، ۳۹۱ نفر مصدوم شده 
و 2۴ نفر هم جانشان را از دست دادند. اگرچه پلیس راه در 
تحلیــل این تصادفات به نقش نبود تابلوها و علائم جاده ای 
اشاره ای نکرده اما به گفته  مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای آذربایجان غربی  ســرقت ایــن علائم یکی از علل 

اصلی بروز تصادفات جاده ای است.

سرقت ۷ هزار تابلو علائم جاده در آذربایجان غربی در سال گذشته

بازی سارقان با جان مردم در جاده های آذربایجان غربی 
حلقه مفقوده

 صنعت درودگری در همدان چیست؟
امروزه به دلیل رشــد فزاینده جمعیــت و کاربردهای متنوع محصولات چوبی، 
تقاضا برای چوب در حال افزایش اســت، اما به دلیل کاهش سطح جنگل ها و 
درختــان منابع این محصول پرطرفدار رو به کاهش بوده و ســیر نزولی دارد و 
از همین رو ضایعات کارخانجــات و بازیافت ضایعات چوب نقش قابل توجهی 
در زمینه حفظ منابع طبیعی خواهد داشــت.به گزارش ایســنا، علاوه بر آن از 
سوی دیگر به دلیل افزایش مصرف محصولات چوبی، میزان ضایعات چوب نیز  
افزایش داشته و به همین دلیل سرمایه گذاری روی بازیافت این ضایعات امری 

پرسود و پربازده خواهد بود.
استان همدان یکی از جمله استان هایی است که متاسفانه به دلیل نبود کارخانه 
نئوپان مــواد اولیه ضایعات چوب آن با دلالی های مختلف ســر از کارخانجات 
نئوپان و تخته فشرده  شمال کشــور درآورده و پس از فرآوری با چندین برابر 
قیمت برای فروش به اســتان بازمی گردد که همین داستان نیز با توجه به نبود 
کارخانه نئوپان در غرب کشور برای ســایر استان های غربی هم در حال اتفاق 
است و این امر توجیه اقتصادی  احداث و راه اندازی کارخانه نئوپان را در استان 
همدان ضرورت دوچندان می بخشد. اما اینکه چرا تاکنون نسبت به ایجاد و راه 

اندازی کارخانه نئوپان در استان همدان اقدامی نشده است؟
رئیس اتحادیه درودگران اســتان همدان در گفت وگو با ایسنا با اشاره به  عدم 
وجود کارخانه تخته فشــرده ام دی اف، نئوپان و فیبر در استان  اظهار کرد: این 
طــرح یک طرح بزرگ صنعتی و خاص و حتی شــاید ملی می تواند باشــد که 
نیازمند آن بوده تا تیم اقتصادی اســتانداری وارد موضوع شــود .ایرج توکلی با 
بیان اینکه اگر اســتان همدان دارای کارخانه نئوپان و تخته فشرده شود شاید 
بتوان گفت بزرگترین واحد صنعتی اســتان خواهد بود،افزود: اگر تیم اقتصادی 
اســتانداری  از این امر حمایت نکنند این اتفاق در استان همدان شدنی نیست.

وی با اشــاره به اینکه احداث و راه اندازی کارخانه نئوپان در استان در فازهای 
اولیه به اعتباری افزون بر 2۰۰ تا 2۵۰ میلیارد تومان سرمایه  نیاز خواهد داشت، 
تصریح کرد: برای اجرای چنین طرحی باید یک  سرمایه گذار خاص و یا یکی از 
بنیادهای قوی اقتصادی کشور چون بنیاد برکت و یا یک هلدینگ ورود داشته 
باشد.توکلی با اشاره به اینکه قطعا اجرای فازهای بعدی چنین طرحی به اعتبار 
بالاتری نیاز خواهد داشــت، بیان کرد: اســتاندار سابق حتی پیشنهاد پرداخت 
تســهیلات بانکی را به اتحادیه درودگران در رابطه با احداث کارخانه نئوپان در 
اســتان همدان داد اما اقدام به اجرای چنین طرحی کار اتحادیه نیست چراکه 
این طرح با مشــارکت چند درودگر قابل اجرا نبوده و به سرمایه گذاری بالایی 

نیاز دارد.
وی اظهار کرد: برای همین باید یک نهاد اقتصادی چون  بنیادها از جمله بنیاد 
برکت یا ســرمایه گذار قوی و یا هلدینگ ها در این رابطه پیش قدم شــوند و 
اتحادیه درودگران استان هم در کنار آنان خواهد بود و با فروش سهام و کمک 
تعدادی از درودگران حمایت لازم را خواهیم داشت و از نظر فنی هم همه جوره 
اتحادیه درودگران اســتان پای کار خواهد بود.رئیس اتحادیه درودگران همدان 
ادامه داد: نبود کارخانه تخته فشرده در غرب کشور یک فاجعه برای استان بوده 
چراکه به دلیل عدم وجود استحصال از منطقه جنگل های شمال، اکثر مواد اولیه 
کارخانجات نئوپان و ام دی اف ســازی شمال کشور از منطقه همدان و مناطق 

کوهستانی به این کارخانه ها می رود.
توکلی اظهار کرد: با توجه به نبود کارخانه تخته فشرده نئوپان،ام دی اف و فیبر 
در استان،روزانه ۶۰ کامیون جفت ضایعات چوب از همدان با دلالی های بسیار به 
کارخانه های تخته فشرده شمال کشور ارسال می شود و پس از فرآوری و  تبدیل 
به تخته فشــرده شدن به تهران ارسال و از آنجا با برای فروش با قیمت چندین 
برابری، دوباره به اســتان بر می گردد.وی با بیان اینکه ضایعات چوب اســتان 
به عنوان یک ســرمایه برای استان بوده که اســتان می تواند از این پتانسیل با 
فرآوری های لازم موجب ارزش افزوده بسیار چشمگیری برای منطقه شود،خاطر 
نشــان کرد: جالب اینکه استان همدان کریدور منطقه غرب کشور بوده و تمام 
مســیر استانهای غرب کشور چون کرمانشاه و سنندج که دارای ضایعات چوب 

هستند از مسیر همدان  می گذرد.
توکلی با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۴۵ دپو ضایعات چوب در همدان داریم 
که روزانه هر یک دو تا ســه کامیون چوب به شمال کشور ارسال می کنند، یاد 
آورشد: بر اســاس آمار رسمی سال ۹۹ وزارت صنعت معدن و تجارت روزانه ۶۰ 
کامیون بزرگ ضایعات چوب از استان همدان خارج می شود.وی با تاکید بر اینکه 
اعتقاد ما بر این اســت که صنعت چوب اولین صنعت استان بوده و استادکاران 
خوبی در همدان فعالیت دارند، افزود: در حال حاضر دانشگاه آزاد همدان دارای 
رشته مهندسی صنایع چوب هســتیم که اتحادیه درودگران خود بانی این امر 
شــد و بدون شک در چند سال آینده از نقش موثری در تبدیل همدان به یک 
شــهر قوی در صنعت چوب برخوردار خواهد بود.توکلی همچنین با بیان اینکه 
حاشیه ها و کوه های اطراف همدان پتانسیل خوبی برای کاشت درختان صنعتی 
و زراعت چوب دارد و بارها نسبت به این امر تاکید کرده ایم، ادامه داد: با کاشت 
درختان صنعتی و زراعت چوب علاوه بر ایجاد فضای سبز می توان در زمینه بهره 
برداری از درختان صنعتی کاشــته شده در زمینه صنعت چوب استان استفاده 

کرد و از خرید چوب از سایر استان ها بی نیاز شد.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر در شهرستان همدان ۶۵۰ واحد درودگری 
دارای مجوز کســب و ۵۰۰ واحد درودگری فاقد پروانه دارای فعالیت هســتند 
و هر یــک از واحدها به طور میانگین برای۳ تا ۴ نفر اشــتغال ایجاد کرده اند، 
اظهار کرد: به طور مستقیم میانگین ۴هزار تا ۴۶۰۰نفر در کارگاه ها و واحدهای 
درودگری ســطح اســتان فعالیت دارند ضمن اینکه در حــال حاضر ۴۰۰ نفر 
متقاضی ایجاد کارگاه های بزرگ برای فعالیت هســتند اما متأســفانه به دلیل  
بروکراسی های دست و پاگیر اداری، هنوز این مهم به انجام نرسیده است.توکلی 
همچنین خاطرنشــان کرد:در استان همدان تعداد ۳۰ هزار واحد در حوزه های 
مختلف صنفی، صنعتی و خدماتی در صنعت چوب مشغول به فعالیت هستند 
که به صورت مســتقیم برای تعداد ۵۰ هزار نفر اشــتغال ایجاد کرده اند.رئیس 
اتحادیه درودگران همدان در ادامه  پراکندگی و عدم ســاماندهی درودگران را 
بزرگترین مشکل درودگران شهرستان همدان دانست و اظهار کرد: در شهرستان 
همدان غیر از صنف درودگران تمام صنوف دارای یک راســته بازار هستند اما 
درودگران مکان و جای مشــخصی نداشــته و به صورت پراکنده فعالیت دارند، 
ضمن اینکه اکثریت کارگاه ها و واحدهای درودگری همدان اســتیجاری است.

توکلی اظهار کرد: به  همین منظور چند ســال است که از شهرداری درخواست 
کرده ایم که فکری به حال ما کنند  و درودگران شهرستان در یک  مکان خاص 
ســاماندهی شوند اما متاســفانه هنوز این درخواست محقق نشده است. رئیس 
اتحادیه درودگران اســتان همدان در ادامه با بیان اینکه صنف درودگری شامل 
دو بخش نمایشگاهی و کارگاهی است، تصریح کرد: بخش نمایشگاه نیاز بر آن 
بوده که داخل شــهر باشــد و به همین دلیل چند سال پیش با استاندار سابق 
جلســه ای در این رابطه داشتیم  که باید در چهار نقطه شهر  دارای راسته بازار 
نمایشگاهی درودگری باشیم و کسانی که دارای تولید ابزار آلات چوبی، کابینت، 
ظروف چوبی، صندلی و میز هستند در این مکان ارائه دهند و این کار بر عهده 
شهرداری بوده که باید نسبت به این امر اقدام کند.وی با اشاره به بخش کارگاهی 
به عنوان بخش  دیگر صنف درودگری گفت: بخش کارگاهی به دلیل  نیازمندی 
به کارگاه های بزرگ باید در حاشیه شهر ساماندهی شود و با توجه به نرخ بالای 
ملــک و قیمت بالای اجاره بها  اکثر درودگران همدان مدام کارگاه های خود را 

از دست می دهند و به  ناچار به جاهای پرت تر و حاشیه تر در شهر می روند.

گزارش

روغن در بازار بوشهر با کمبود مواجه شده اما بقیه کالاهای 
اساسی تامین شده است و مردم در حال تهیه مایحتاج خود 
هســتند.به گزارش مهر، با اصلاح روند تخصیص یارانه به 
اقلام و کالاهای اساسی، میزان مراجعه برای تهیه کالاهای 
اساســی افزایش یافت. البته در اســتان بوشــهر آرامش 
همیشگی در ســطح بازار برقرار بود و مردم بافرهنگ این 
استان اسیر برخی تهییج ها نشدند.افزایش قیمت کالاهای 
پرمصرف همچون روغن و مــرغ و تخم مرغ اگرچه موجب 
نارضایتی برخی از مردم شــده است ولی با تأمین نیازهای 
مردم، آرامش بیشــتر و بهتری در بین مردم فراهم شــده 
است.در حال حاضر همه کالاهای مورد نیاز مردم در بازار و 
فروشگاه های بزرگ و کوچک موجود است و هرچند برخی 
اقلام به ویژه روغن با کمبودهایی روبرو بوده اســت ولی با 

تلاش مسئولان این نقیصه در حال رفع است.
یکی از شــهروندان بوشــهری که برای خرید روانه خود به 
یکی از فروشگاه های شــهر مراجعه کرده است به خبرنگار 
مهر گفت: خوشــبختانه همه اقلام به غیر از روغن موجود 
است و کمبودی را شاهد نیستیم.وی اضافه کرد: در صورتی 
که همین وضعیت ادامه داشته باشد و نظارت های مناسب 
از سوی مسئولان ذی ربط صورت گیرد، قطعاً آرامش بازار 
هم حفظ خواهد شــد.یکی دیگر از شهروندان به خبرنگار 
مهر گفت: در حالی که طی روزهای گذشته مراجعاتی برای 
خرید روغن داشــتیم ولی برخی از فروشــگاه ها از ارائه آن 

امتناع می کردند.
عادل پاکزاد بیان کرد: با آزادسازی و افزایش قیمت روغن، 
شاهد ارائه روغن در این فروشگاه ها با قیمت جدید هستیم 
که بیانگر نوعی احتکار در روزهای قبل بوده است.بررســی 

خبرنگار مهر از فروشــگاه های بزرگ و کوچک در شهرهای 
مختلف استان بوشــهر بیانگر این است که اغلب کالاها به 
وفور وجود دارد و فقط در برخی از فروشگاه ها روغن موجود 

نیست.
سید حسن موسوی مدیر یکی از فروشگاه های بزرگ استان 
بوشــهر به خبرنگار مهر گفت: خوشبختانه همه اقلام مورد 
نیاز مردم موجود است و کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
وی با بیان اینکــه در حال حاضر روغن برای عرضه نداریم 
و طی روزهای اخیر نیز کمبود روغن وجود داشــته اســت 
تصریح کرد: مردم با آرامش در حال تأمین نیازهای خود از 
سطح بازار هستند و امیدواریم روغن هم تأمین و در اختیار 

فروشگاه ها قرار گیرد.
یکی دیگر از فروشندگان مواد غذایی به خبرنگار مهر گفت: 
به غیر از روغن که گاهاً موجودی ما به اتمام می رسد، همه 
کالاها موجود است و کمبودی از این نظر نداریم.محمودی 
با بیان اینکه کمبود تخم مــرغ نداریم اضافه کرد: با وجود 
افزایش استقبال مردم برای خرید برخی از اقلام، کمبودی 
در این زمینه نداریــم و صفی نیز وجود ندارد.وی در مورد 
ارائه شکر نیز بیان کرد: فعلًا شکر را به صورت فله ای نداریم 
ولی شــکر به صورت بســته بندی موجود و در حال توزیع 
اســت.یکی از فروشــندگان لبنیات نیز بیان کرد: در حال 
حاضــر هیچ کمبودی در زمینه ارائــه محصولات نداریم و 
لبنیات در انواع و اقسام و وزن ها و بسته های مختلف موجود 

است.فروشگاه های مرغ فروشی در شهر بوشهر نیز مرغ را به 
اندازه کافی دارند و در حال فروش این محصول پرمصرف به 

مردم هستند و کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر در گفت وگو 
با خبرنگار مهر اظهار داشت: به منظور جلوگیری از تخلف 
در سطح بازار، نظارت و بازرســی مستمر انجام می شود و 
گشــت های مختلف و متعددی در این زمینه داریم.مهدی 
صفوی اضافه کرد: بازرســی و نظارت از نحوه عرضه کالا و 
خدمات با حضور کارشناســان و مدیران اداره صمت، جهاد 
کشاورزی، تعزیرات حکومتی و دیگر دستگاه های مرتبط به 
منظور کنترل چالش های بازار برگزار می شــود.وی با اشاره 
به تلاش ویژه برای حمایت از حقوق مصرف کنندگان و به 
منظور بررســی و احصاء چالش های نحوه عرضه کالا بیان 
کرد: گشت های مشترک بازرســی و نظارت بر بازار استان 

بوشهر در حال انجام است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان بوشهر با اشاره به 
فعالیت ۷۷۸ نفر بازرس در قالب 2۵۷ تیم در استان بوشهر 
بیان کرد: طی یک هفته گذشــته از سه هزار و ۴۷۵ واحد 
صنفی در ســطح استان بوشــهر بازدید شده است.صفوی 
از تشــکیل ۳۹2 فقره پرونده تخلف اقتصــادی در اجرای 
گشت های نظارت و بازرســی در سطح بازار استان بوشهر 
طی یک هفته گذشــته خبر داد و گفــت: این پرونده ها به 
منظور ســیر مراحل قانونی و اجرای احکام قضائی به اداره 

کل تعزیرت حکومتی ارجاع شــده است.وی افزود: در این 
بازدیدها از شــرکت های پخش، عمده فروشــی ها، خرده 
فروشی ها، فروشــگاه های بزرگ و زنجیره ای از نحوه عرضه 
کالا شامل بررسی توزیع کالا از طریق شبکه رسمی سامانه 
جامع انبارهــا، رعایت درصد ســود قانونی قیمت مصرف 
کننده، احتکار، کم فروشــی، تقلب و غیره مورد بررســی 

دقیق از طریق کارشناسان صمت ارزیابی شد.
استاندار بوشــهر نیز در نشست با فعالان اقتصادی با اشاره 
به حذف ارز ترجیحی و اجرا طرح مردمی ســازی و توزیع 
عادلانه یارانه ها از سوی دولت مردمی و انقلابی خاطر نشان 
کرد: در ایــن زمینه برای کمک به اجرا این طرح و اقتصاد 
جامعه باید زمینه افزایش ورود مواد غذایی مورد نیاز مردم 
فراهم شود چراکه وجود 2 هزار شناور لنج تجاری در استان 
بوشهر ظرفیت مهمی محسوب می شود.احمد محمدی زاده با 
تأکید بر حمایت و فراهم شدن تسهیلات لازم برای واردات 
مواد غذایی از طریق شناورها گفت: باید وفور کالا در استان 
بوشــهر و حتی کشور فراهم شــود و این استان قادر است 
مواد غذایی چهار میلیون نفر در کشــور از طریق لنج ها را 

تأمین کند.
محمدی زاده با اشــاره به صدور مجوز سفر ۹۰۰ لنج برای 
سفر تجاری خاطر نشــان کرد: بر اساس تصمیمات اتخاذ 
شــده نیمی از کالاهای این لنج ها باید تجاری و ۵۰ درصد 
دیگــر مــواد غذایی باشــد.وی توجه بــه تقویت وضعیت 
اقتصادی مردم ساحل نشین استان را مورد تأکید قرار داد و 
تصریح کرد: تمام این برنامه ها برای تقویت وضعیت معیشت 
و بهبود زندگی اقتصادی مردم است و در این راستا امسال 

تحول مهمی در حوزه اقتصاد استان ایجاد می شود.

مدیر بخش زلزله شناســی مرکز تحقیقات راه، 
مســکن و شهرســازی با بیان اینکه اصفهان 
پرخطرترین شهر ایران به لحاظ فرونشست است، 
گفت: شــدت این پدیده جای کتمان و درنگ 
ندارد و باید فوری اقدام شــود.علی بیت الهی در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره مطالعاتش درباره 
فرونشست زمین در استان های سراسر کشور، 
اظهار داشت: نتیجه مطالعات این بود که شهر 
اصفهان بالاترین ریســک فرونشست زمین را 
دارد و پرخطرترین شهر کشور است.وی توجه 
به وضعیت فرونشست زمین در شهر اصفهان در 
ســطح ملی و دولت را ضروری دانست و گفت: 
متأسفانه این پدیده به دلیل اینکه خصوصیت 
تدریجــی دارد و آرام آرام ماننــد یک مریضی 
پیش رونده غیرملموس، ســلول به سلول شهر 
اصفهــان را در می نوردد و آســیب می زند باید 
بســیار نگران بود که این پدیــده در ادامه به 
شــرایط غیر قابل بازگشــت نرسد.مدیر بخش 
زلزله شناسی و فرونشست مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی تصریح کرد: ضرورت دارد 
وضعیت فرونشست زمین را به عنوان یک چالش 
ملی با مسئولان تراز اول کشور در میان گذاشت 
و راهــکار عملی و آنی و فوری برای آن در نظر 
گرفت.بیت الهــی ادامه داد: ســال های ۱۳۹۶- 
۱۳۹۷ که برای وضعیت دشــت مهیار، حبیب 
آباد و مراکز مختلفی در اطراف شــهر اصفهان 
می آمدیم که اقدامی شود از آن تاریخ تاکنون غیر 
از اقداماتی که در شرکت آب منطقه ای و جهاد 
کشــاورزی اصفهان در جلسات اعلام می کنند؛ 
کار بنیادی که کاهش شدت فرونشست زمین را 
داشته باشد، ما ندیدیم و اکنون شرایط تشدید 
شده به طوری آثار آن برای مردم قابل مشاهده 
است و می بینند و این نه جای کتمان دارد و نه 
جای درنگ. امید است که فوری برای جلوگیری 
از پیشروی این پدیده خطرناک در اصفهان اقدام 

شود.
وی درباره احتمال ارتباط شکستگی سلسله وار 
لوله های آب و فاضلاب با فرونشســت زمین در 
شهر اصفهان، خاطرنشان کرد: محدوده هایی که 

فرونشست زمین شــدت بیشتری داشته باشد 
و ســرعت آن بالا باشد سطح زمین و لایه های 
ســطحی دچار انحنا می شــود و زیرساخت ها، 
لوله های آب، گاز و یا ســطوح جاده ها، مســیر 
ریل هــا و …به تبع آن انحنایی که در ســطح 
ایجاد می شــود، این ها نیز دچار انحنا می شوند.
مدیر بخش زلزله شناســی و فرونشست مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی افزود: طبیعی 
اســت که با ادامه برداشت بی رویه آب از منابع 
زیرزمینی در دشت اصفهان- برخوار از یک سو 
و تغذیه نشــدن آبخوان آن از سمت زاینده رود 
به دلیل خشکیدن کامل این رودخانه که اصلی 
ترین چشمه تغذیه دشت محسوب می شود روند 
فرونشست زمین شتابان شود و فرونشست زمین 
اســتمرار یابد و در نتیجه آن چنین محدثاتی 
آســیب بینید.بیت الهی ابراز داشت: مسئولان 
اصفهــان در خبرها علت این شکســتگی ها را 
فرســودگی لوله ها و قدمت بالای شبکه اعلام 
کردند و باید گفت این منافاتی با اثر فرونشست 
ندارد، به بیان دیگر آثار فرونشســت زمین در 
جاهایی ظاهر می شــود که آســیب دیدگی و 
ضعیف بالایی داشته باشد.وی تصریح کرد: در 
همان نواحی که قدمت زیرســاخت ها بالاست 
اگر فرونشست زمین ادامه دار باشد این حوادث 
بیشــتر و بیشــتر رخ دهد.مدیــر بخش زلزله 
شناسی و فرونشست مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی با اشاره به کاهش بارندگی ها نسبت 
به متوســط دراز مدت، اظهار داشت: این امر به 
دلیــل کاهش آب های ســطحی و روان آب ها، 
فشار بر منابع آب زیرزمینی را بالا خواهد برد و 
استحصال آب زیرزمینی بیشتر شده و در نتیجه 
افت ســطح آب زیرزمینی و فرونشست زمین 
بیشتر خواهد شــد. بیت الهی اضافه کرد: علاوه 
بر کمبود بارندگی، افزایش دما براســاس آمار 
بلند مدت در سرشاخه های سد زاینده رود اتفاق 
افتاده و وســعت توده های برفی در این منطقه 
کمتر شده و براساس آمار موجود سال گذشته 
توده برف این منطقه صفر شده است. بارش برف 
در ارتفاعات باعث استمرار و دوام آب های جاری 

می شــود و بارندگی به صورت باران سیلاب و 
روان آب های شدید اما کوتاه مدت در پی دارد 
و چون اســتمرار ندارد مزید بر علت است که 
وضعیت آب های ســطحی و تغذیه آب های زیر 
زمینی نیز کمتــر و کوتاه مدت خواهد بود.وی 
با بیان اینکه اگر وضعیت فرونشست به همین 
منوال ادامه یابد آثار آن پیش رونده تر و تعداد 
سوانح و حوادث بیشتر خواهد شد، اظهار داشت: 
ضرورت دارد که اقداماتی عملی برای جلوگیری 
از فرونشســت و کنتــرل آثار آن بــه ویژه در 
کلانشهر اصفهان داشته باشیم.مدیر بخش زلزله 
شناسی و فرونشست مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی خاطر نشان کرد: با توجه به قانون 
مدیریت بحــران و بند )ض( ماده ۱۴ که مرکز 
تحقیقات راه مسکن و شهرسازی موظف شده، 
فرونشســت زمین را ارزیابی کند؛ امید است با 
توجهی که از سوی رؤسای قوای کشور به این 
امر شده فرونشست اصفهان را خارج از مقولات 
استانی و غیر اســتانی و به عنوان مسئله ملی 

بدانند و با نگاه ملی حل شود.
بیت الهی گفت: امکان ندارد اصلی ترین چشمه 
تغذیه دشــت اصفهان در سمت جنوب دشت 
اصفهان- برخوار از منبــع تغذیه خود، زاینده 
رود بی نصیب باشــد و از طرفی فرونشســت 
نداشــته باشــیم! وی افزود: در نظر بگیرید از 
سمت جنوبی دشت، محدوده شهری اصفهان 
از رودخانه تغذیه نشــوند و در شمال دشت، در 
برخوار چاه های عمیقی وجود دارد که شــمار 
آن ها به ســه هزار حلقه چاه عمیق بالای صد 
متر می رســد و آنها به دلیل نیاز کشاورری آب 
باقیمانده را از زیر زمین بالا می کشــند، تصور 
کنید حتی اگر ته مانــده آبی نیز در زیر پهنه 
شــهری اصفهان وجود داشته باشد با توجه به 
شیب زمین به سمت برخوار این آب ها به سمت 
برخوار جریان می یابد و این شــرایط را تشدید 
می کند و راهی جز اینکه دشت اصفهان- برخوار 
از ســمت زاینده رود تغذیه شود، وجود ندارد.
مدیر بخش زلزله شناســی و فرونشست مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی تصریح کرد: 

مسئله فرونشست شــهر اصفهان فراتر از بحث 
نیاز کشــاورزی اســت زیرا پای آسیب دیدگی 
خانه های مردم، زیرساخت ها و آثار تاریخی این 
شهر در میان است و این امر موضوع تخصیص 
آب و حقابه کشــاورران نیست بلکه نگرانی ها 
برای این اســت که یک شهر ســالم و ایمن و 
طبیعی ادامه حیات داشته باشد و نجات فوری 
آن ضرورت ویژه دارد.بیت الهی با بیان اینکه هم 
اکنون پســاب فاضلاب شهری اصفهان به طور 
کامل در حوزه صنعت و فضای ســبز استفاده 
می شود، گفت: اگر این آب های خاکستری نبود 
دیگر فضای سبزی نیز وجود نداشت و آب های 
زیرزمینی به تنهایــی کفایت نیاز این بخش را 
نخواهد داشــت.وی داد: استفاده از پساب برای 
فضای سبز شهر اصفهان بسیار ضرورت دارد اما 
متأســفانه برخی بدون در نظر گرفتن ظرفیت 
توریست پذیری اصفهان، صحبت هایی مطرح 
می کنند مبنــی براینکه به این فضای ســبز 
نیاز نداریم که این حرف کاملًا اشــتباه اســت.
مدیر بخش زلزله شناســی و فرونشست مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی خاطر نشان 
کرد: درباره کاهش فضای سبز اصفهان بررسی 
کردم از ســال ۱۹۸۵ یعنی حدود ۳۵ ســال 
پیش تاکنون وسعت فضای سبز شهر اصفهان 
و اطراف آن یک سوم شده است.بیت الهی ادامه 
داد: بررسی ها نشان می دهد که این وسعت در 
مدت ۵۰ سال اخیر به یک ششم کاهش یافته 
و وسعت فضای سبز شهر اصفهان کمتر و کمتر 
می شود؛ فضای سبز شهر اصفهان که جاذبه های 

تاریخی اش آن را نماد گردشگری ایران کرده و 
افتخاری برای کشور است و باید مردم از فضای 
شــهری آن طراوت و شــادی بگیرند اکنون به 
یک ششم کاهش یافته است.وی با بیان اینکه 
بخشی دیگر از پساب شهری برای صنایع بزرگ 
اصفهان تخصیص می یابد، افزود: بر اساس آمار 
موجــود بیش از ۷۰ درصد نیاز آبی این صنایع 

وابسته به پساب شدند. 
شــهر اصفهان در زمینه اســتفاده از آب های 
خاکستری پیشرو و پیش گام است به این دلیل 
که آبی دیگر ندارد. مدیر بخش زلزله شناســی 
و فرونشســت مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرسازی ابراز داشت: دشت اصفهان- برخوار 
حوضه محدودی اســت و اطــراف این حوضه 
مانند دشت نجف آباد و مورچه خورت است که 
کشــاورزی می کنند آبی از آن طرف به سمت 
اصفهان نمی آید و محدودیت در تغذیه آبخوان 
اصفهان- برخوار باعث گرایش بیشتر به استفاده 
از پســاب ها بیشتر می شــود. به نظر می رسد 
پسابی به آن صورت وجود ندارد که بتوان برای 
کشــاورزی نیز تخصیص داد و جوابگو نخواهد 
بود.بیت الهی با بیان اینکــه جریان زاینده رود 
به هر نحوی باید استمرار یابد، ابراز داشت: این 
رودخانه می تواند جلوی فرونشســت را در شهر 
اصفهان با جمعیتی بالغ بــر 2 میلیون و ۶۰۰ 
هزار نفری بگیرد.وی اضافه کرد: 2۳۰ هزار واحد 
مسکونی فاقد اسکلت در گستره شهر اصفهان به 
صورت پراکنده وجود دارد که فرونشست زمین 

برای چنین ساختمان هایی آسیب رسان است.

مدیر مطالعات شــرکت آب منطقه ای اردبیل 
گفت: سطح آب در دشت اردبیل که مساحتی 
بالغ بر یک هــزار و ۷۴ کیلومتر مربع دارد در 
۴۳ سال گذشــته ۱۳ متر افت داشته که این 

موضوع زنگ خطری برای بی آبی است.
به گزارش خبرنگار مهر، نبی اله پاسبان اظهار 

کرد: با توجه به اینکه حوزه آبریز اصلی دشت 
اردبیل در درجــه اول دریای خزر و در درجه 
دوم رود ارس بــوده امــا در نقطــه مقابل با 
برداشت های بی رویه و حفر چاه های غیرمجاز 
و رشد این حفاری ها یک دهه اخیر شاهد افت 
محســوس سطح آب در دشت اردبیل هستیم 

که همین مسئله این دشت را در آستانه ورود 
به وضعیت ممنوعه بحرانی قرار می دهد.

وی با اشاره به اینکه در ۴۳ سال گذشته سطح 
آب در دشــت اردبیل افت ۱۳ متری را داشته 
اســت، افزود: با ثبــت ۳۰ میلیون متر مکعب 
اضافه برداشــت از دشــت اردبیل چشم انداز 
برداشــت از این دشت وضعیت مثبتی را به ما 
نشان نمی دهد مگر اینکه راستای اصلاح جامع 
الگوی مصرف و تعادل بخشی با همکاری وزارت 

نیرو برنامه های دولت به خوبی پیش رود.
مدیر مطالعات شــرکت آب منطقه ای اردبیل 
تصریح کرد: خطر فرونشست و ایجاد فروچاله 
در دشت اردبیل اگر چه به صورت جدی اتفاق 
نیفتاده اســت امــا این عارضه با تــداوم روند 
برداشــت غیرمجاز از این دشت در سال های 

نه چنــدان دور به وقوع خواهد پیوســت که 
هم اکنون نیز وضعیت ممنوع بحرانی در جنوب 
و جنوب شــرق دشــت اردبیل در حال وقوع 
است. پاسبان همچنین خاطرنشان کرد: یکی 
از اقدامات لازمی کــه هم اکنون باید با جدیت 
به آن توجه داشت بحث تثبیت دشت اردبیل 
و جلوگیری از اضافه برداشــت ها از این دشت 
است که در همین راستا برخی پروژه های خرد 
و کلان یا آغاز یا برای اجرا برنامه ریزی شــده 
است که یکی از مهم ترین آن ها ورود جدی به 
پروژه عظیم تعادل بخشی و سازگاری با کم آبی 

است.
وی بــه راهکارهای علاج بخشــی در دشــت 
اردبیل اشــاره و اذعان کرد: به زعم بسیاری از 
کارشناسان دشــتی که تغذیه و تخلیه آن در 

توازن باشــد در واقع در آن دشت زنگ خطر 
بحران آب به صدا درآمده و متأســفانه دشت 
اردبیــل نیز جــز این دشت هاســت که برای 
جلوگیری از تشــدید این بحران باید در کنار 
تعدیل کردن برداشــت از حفــاری چاه های 

غیرمجاز جلوگیری کرد.
بــه گفتــه این مســئول در کنار ایــن موارد 
فرهنگ سازی و ارائه یک ساز و کار جامع برای 
جلب مشــارکت مردمی می توانــد تا حد قابل 
توجهی در نجات دشت اردبیل مؤثر واقع شود.
پاسبان همچنین به مصرف آب در حوزه های 
مختلف در شــهر اردبیل اشــاره و اضافه کرد: 
هم اکنــون ۸2 درصــد آب اردبیــل در حوزه 
کشاورزی، ۱۴.۵ درصد در بخش خانگی و ۳.۵ 

درصد در بخش صنعت مصرف می شود.

کمبود روغن در بازار بوشهر  برطرف شود

 لزوم برخورد با متخلفان

فرونشست اصفهان جای کتمان و درنگ ندارد

برداشت بی رویه ۳۰ میلیون مترمکعب

افت ۱۳ متری سطح آب در دشت اردبیل
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